

## Японские военнопленные в Сибири

И.И. Козлов

Братский государственный университет, Макаренко 40, Братск, Россия

[kozlov\\_ivan\\_otaly@mail.ru](mailto:kozlov_ivan_otaly@mail.ru)

Статья поступила 19.03.2014, принята 11.05.2014

*Проблема иностранных военнопленных, оказавшихся в 1941-1945 гг. в советских лагерях, принадлежит к темам, замалчиваемым в нашей стране десятилетиями. Известно, что в ходе Второй мировой войны советскими войсками было взято в плен 4126964 военнослужащих армий противника. Кроме солдат основного противника в войне – фашистской Германии, в советских лагерях военнопленных оказалось 513767 венгров, 187370 румын, 156682 австрийцев, 69977 чехословаков, 60280 поляков, 48957 итальянцев и т. д. С 9 августа по 2 сентября 1945 г., в ходе войны с Японией, было пленено 639635 военнослужащих Квантунской армии. Из них на месте боев были освобождены 62245 человек, 15986 человек умерли от ран во фронтовых госпиталях, 12318 человек переданы правительству Монголии. Оставшиеся 549086 человек осенью 1945 г. были вывезены на территорию СССР и помещены в специальные лагеря военнопленных Главного управления по делам военнопленных и интернированных МВД СССР или распределены по отдельным рабочим батальонам (ОРБ), подчинявшимся наркомату обороны (с марта 1946 г. – Министерству вооруженных сил СССР). Постановлением ГКО № 9858 от 23 августа 1945 г. предписывалось «перед вывозом военнопленных японцев на территорию СССР организовать рабочие батальоны численностью 1000 военнопленных каждый. Исполнение обязанностей командиров батальонов и рот возложить на лиц низшего офицерского состава японской армии».*

**Ключевые слова:** японские военнопленные, Квантунская армия, Сибирь, японская армия, лагеря.

## Japanese prisoners of war in Siberia

I.I. Kozlov

Bratsk State University, 40 Makarenko St., Bratsk, Russia

[kozlov\\_ivan\\_otaly@mail.ru](mailto:kozlov_ivan_otaly@mail.ru)

Received 19.03.2014, accepted 11.05.2014

*The problem of the foreign prisoners of war, caught in the Soviet war camps in 1941-1945, belongs to the subjects suppressed for decades in our country. It is known that during the World War II the Soviet Army took 4,126,964 prisoners of war from hostile armies. Except hostile soldiers of fascist Germany, there were 513,767 Hungarians, 187,370 Romanians, 156,682 Austrians, 69,977 Czechoslovaks, 60,280 Poles, 48,957 Italians, etc. in the Soviet prisoner-of-war camps. 639,635 military personnel of Kwantung Army were taken as prisoners during the war with Japan from August, 9 to September, 2 in 1945. 62,245 of them were released on the scene of the fighting, 15,986 people died of wounds in the battle-field hospitals, 12,318 people were transferred to the government of Mongolia. In the autumn of 1945 the remained 549,086 people were taken away on the USSR territory and put into special prisoner-of-war camps of the Main Directorate of Detained Personnel and Civilian Internees of the Ministry of Internal Affairs of the USSR or were distributed on the separate working battalions (SWB), come under commands of the people's commissariat for defence (the Ministry of Armed Forces of the USSR since March, 1946). No. 9858 resolution It was stated by the act of the State Defence Committee № 9858, 23 August, 1945, «to organize working battalions of 1000 prisoners of war each, before taking away Japanese prisoners of war on the territory of the USSR. Commandership of battalions and companies is assigned to inferior officers of the Japanese army».*

**Keywords:** Japanese prisoners of war, Kwantung Army, Siberia, Japanese Army, prisoner-of-war camps.

**Лагеря.** Иркутские лагеря военнопленных, военнопленных и интернированных (ГУПВИ подчинявшиеся Главному управлению по делам НКВД–МВД СССР), оказались самыми много-